

**Российская академия наук  
Сибирское отделение  
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

---

**2018 г., том 25, № 1**

**СОДЕРЖАНИЕ**

*ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ*

Ермакова Е.Е. История почитания народных святынь в Тобольской епархии: отношение власти и народные практики в XVIII–XIX вв. ....	5
Каженова Г.Т. Организация органов земского самоуправления в Степном крае (1917–1919 гг.) ....	11
Симонов Д.Г. К истории 12-й Сибирской (Томской) стрелковой дивизии вооруженных сил адмирала А.В. Колчака (1919 г.) ....	19
Попов Г.Г. Индустриализация и развитие ОПК СССР в первую пятилетку в «координатах» эпохи мировых войн. ....	25
Куперштох Н.А. Академик Михаил Федорович Жуков: страницы научной биографии. ....	32

*ИСТОРИЧЕСКАЯ ДЕМОГРАФИЯ*

Славина Л.Н. К вопросу о формировании теоретико-методологической основы в историко-демографических исследованиях ....	38
Журавлева В.А. Смертность городского населения Урала от инфекционных заболеваний в 1920–1923 гг. ....	44
Снегирева Л.И. Медико-санитарное обслуживание населения, эвакуируемого в западносибирский тыл (1941–1943 гг.) ....	49
Араповец Н.А. Младенческая и детская смертность в городах РСФСР в 1960-е гг. ....	54
Григорьев Ю.А., Баран О.И. Последствия принудительной трезвости на исходе советского периода (1985–1991 гг.): структурные изменения смертности и продолжительности жизни в региональном разрезе ....	59
Фаузер В.В., Лыткина Т.С., Фаузер Г.Н., Панарина И.А. Динамика смертности и продолжительности жизни населения Республики Коми ....	64
Соболева С.В., Смирнова Н.Е., Чудаева О.В. Заболеваемость населения Сибири в контексте российских тенденций ....	71

*КНИЖНАЯ КУЛЬТУРА*

Есипова В.А. К вопросу о читательских практиках старообрядцев: об одной рукописи из собрания Тиуновых в ОРКП НБ ТГУ ....	81
Михеева А.А. Редакция певческих текстов Л.А. Гребнева в контексте старообрядческой полемики о «хомонии» первых десятилетий XX в. ....	91
Зольникова Н.Д. Сочинение писателя-старовера А.Г. Мурачева «О начертании» в свете споров о штрих-коде как печати антихриста ....	96

*СООБЩЕНИЯ, НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ*

Кышпанаков В.А. Засуха и голод в Хакасии. 1946–1947 гг. ....	101
Матханова Н.П. Представители власти в записках сибирских казаков второй половины XIX в. ....	107
Базаров Б.В., Курас Л.В. «Белая» Сибирь в зеркале современной российской историографии, или Покушение на историю. Рецензия на кн.: Кокоуллин В.Г. Белая Сибирь: борьба политических партий и групп (ноябрь 1918 – ноябрь 1919 г.). Новосибирск: Офсет-ТМ, 2017. 528 с. ....	111
Корзун В.П., Рыженко В.Г. Советский историк в фокусе культурологической парадигмы (размышления о новой книге Л.А. Сидоровой). Рецензия на кн.: Сидорова Л.А. Советские историки: духовный и научный облик. М.: Институт российской истории РАН; Центр гуманитарных инициатив, 2017. 248 с. (Historia Russica)	115

**ВСЕРОССИЙСКИЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ  
«ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ»**

Издается с января 1994 г.  
Выходит четыре раза в год

У ч р е д и т е л и: **Сибирское отделение РАН;**  
**Институт истории СО РАН**

**РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ**

Чл.-кор. РАН *В.А. Ламин* (председатель совета, Новосибирск), академик РАН, профессор *В.В. Алексеев* (Екатеринбург), д-р ист. наук, профессор *Е.Т. Артемов* (Екатеринбург), чл.-кор. РАН *Б.В. Базаров* (Улан-Удэ), академик РАН, профессор *А.П. Деревянко* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В. Дённингхаус* (Германия), д-р ист. наук, д-р ист. наук *Н.З. Зайц* (Словения), д-р ист. наук *В.А. Ильиных* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *О.Н. Катионов* (Новосибирск), доктор *К. Мацуэто* (Саппоро, Япония), академик, профессор РАН *В.И. Молодин* (Новосибирск), доктор *А. Патнаик* (Нью-Дели, Индия), чл.-кор. РАН *А.В. Сиренов* (Санкт-Петербург), д-р ист. наук, профессор *Е.Б. Сыдыков* (Астана, Республика Казахстан), д-р ист. наук, профессор *Н.А. Томилов* (Омск), доктор, профессор *С. Чаттерджи* (Калькутта, Индия), профессор *С. Чулун* (Монголия), д-р ист. наук, профессор *М.В. Шиловский* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В.И. Шишкин*, д-р ист. наук *А.Х. Элерт* (Новосибирск), д-р философии *М. Юнге* (Германия)

**РЕДКОЛЛЕГИЯ**

Главный редактор д-р ист. наук *В.А. Ильиных*  
Ответственный секретарь канд. ист. наук *С.Н. Андреенков*

Канд. ист. наук *Д.А. Ананьев*, д-р ист. наук *И.В. Быстрова*, д-р ист. наук *Н.С. Гурьянова* (зам. гл. редактора), д-р ист. наук *В.А. Зверев*, д-р ист. наук *В.И. Исаев*, д-р ист. наук *В.А. Исупов*, канд. ист. наук *Н.А. Куперштог*, д-р ист. наук *Л.В. Курас*, д-р ист. наук *И.В. Лизунова*, д-р ист. наук *А.Ю. Майничева*, д-р ист. наук *Н.П. Матханова*, д-р ист. наук *С.П. Нестеров*, д-р ист. наук *Н.Н. Родигина*, канд. ист. наук *В.М. Рынков* (зам. гл. редактора), канд. ист. наук *А.И. Савин*, д-р ист. наук *О.Н. Шелегина*, д-р филол. наук *Е.М. Юхименко*

А д р е с р е д а к ц и и: 630090 Новосибирск, ул. Николаева, 8,  
Институт истории СО РАН, к. 301, тел. (7-383) 330-24-31  
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>  
[gumnauki@gmail.com](mailto:gumnauki@gmail.com)  
Зав. редакцией *Смирнова Вера Ивановна*

Журнал зарегистрирован в Министерстве печати и информации РФ 17.06.93 г. № 0110807

*Редакция журнала «Гуманитарные науки в Сибири» признает международные принципы научной публикационной этики и заявляет об отсутствии злоупотреблений служебным положением*

Редактор *В.И. Смирнова*  
Компьютерная верстка и макет *И.П. Гемуева*  
Художественный редактор *Е.Н. Сентябова*

---

Подписано к печати 30.03.18. Формат 60×84 1/8. Цифровая печать.  
Усл. печ. л. 15,0. Уч.-изд. л. 15,0. Тираж 500 экз. Заказ № 58.

---

Издательство СО РАН, 630090 Новосибирск, Морской проспект, 2

**Russian Academy of Sciences  
Siberian Branch  
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA**

**2018, vol. 25, N 1**

**CONTENTS**

*NATIONAL HISTORY*

Ermakova E.E. The History of public shrine veneration in Tobolsk eparchy: the authoritie's attitudes and folk practices in the XVIII–XIX centuries . . . . .	5
Kazhenova G.T. Organization of Zemstvo institutions in Steppe region (1917–1919) . . . . .	11
Simonov D.G. On the History of the 12th Siberian (Tomsk) Rifle Division of Admiral A.V. Kolchak's Armed Forces (1919) . . . . .	19
Popov G.G. Industrialization and the development of the military industry of the USSR in the first five years within the “coordinates” of the epoch of the World wars . . . . .	25
Kupershokh N.A. Academician Mikhail Fedorovich Zhukov: Pages of Scientific Biography . . . . .	32

*HISTORICAL DEMOGRAPHY*

Slavina L.N. On the Issue of Forming the Theoretical-Methodological Base in Historical Demography Research . . . . .	38
Zhuravleva V.A. Urban population mortality from infectious diseases in the Urals in 1920–1923 . . . . .	44
Snegireva L.I. The medical-sanitary service provided to the population in process of its evacuation to the West-Siberian rear area (1941–1943) . . . . .	49
Aralovets N.A. Infant and child mortality in the cities of RSFSR in the 1960s . . . . .	54
Grigoryev Yu.A., Baran O.I. Consequences of forced sobriety in the late Soviet period (1985–1991): structural changes in mortality and life expectancy in a regional context . . . . .	59
Fauzer V.V., Lytkina T.S., Fauzer G.N., Panarina I.A. Dynamics of Mortality and Life Expectancy of the Population of the Komi Republic . . . . .	64
Soboleva S.V., Smirnova N.E., Chudaeva O.V. Siberian population morbidity in the context of Russian trends . . . . .	71

*BOOK CULTURE*

Esipova V.A. On the issue of the Old Believers' reading practices: a manuscript from Tiunov's collection in the OMBM RL TSU . . . . .	81
Mikheeva A.A. L.A. Grebnev's edition of liturgical texts in the context of the Old Believer polemics on “khomonia” in the first decades of the 20th century . . . . .	91
Zolnikova N.D. The essay “On tracing” by an Old Believer writer A.G. Murachev in the light of debates on a bar code as antichrist's seal discussion . . . . .	96

*MESSAGES, ACADEMIC LIFE*

Kyshpanakov V.A. Drought and Famine in Khakasia. 1946–1947 . . . . .	101
Matkhanova N.P. Authorities in Siberian Cossacks notes in the second half of the XIX century . . . . .	107
Bazarov B.V., Kuras L.V. “White” Siberia in the Mirror of Modern Russian Historiography, or an Attempt Upon History. A review of: Kokoulin V.G. Belyaya Sibir': bor'ba politicheskikh parti i grupp (noyabr' 1918 – noyabr' 1919). – Novosibirsk: Ofset-TM, 2017. 528 p. . . . .	111
Korzun V.P., Ryzhenko V.G. The Soviet Hisorian in Focus of Culturological Paradigm (Reflections on L.A. Sidorova's New Book). Rec. ad op.: Sidorova L.A. Soviet Historians: spiritual and scientific image. [Sovetskiye istoriki: духовный и научный облик]. Moscow: Institute of Russian History; Center of Humanitarian Initiatives, 2017. 248 p. . . . .	115

**ALL-RUSSIAN SCIENTIFIC JOURNAL  
“GUMANITARNYIE NAUKI V SIBIRI”  
("HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA")**

Published since January 1994  
Publication frequency: 4 issues per year

**F o u n d e r s: Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences  
Institute of History of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences**

***EDITORIAL COUNCIL***

Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *V.A. Lamin* (Chairman of the Board, Novosibirsk), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.V. Alekseyev* (Yekaterinburg), Doctor of historical Sciences, Professor *Ye.T. Artyomov* (Yekaterinburg), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *B.V. Bazarov* (Ulan-Ude), Professor *S. Chuluun* (Mongolia), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *A.P. Derevyanko* (Novosibirsk), Doctor, Professor *V. Döninghaus* (Germany), Doctor of historical Sciences *V.A. Ilyinskyh* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences, Doctor *M. Junge* (Germany), Professor *O.N. Kationov* (Novosibirsk), Doctor, Professor *K. Matsuzato* (Sapporo, Japan), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.I. Molodin* (Novosibirsk), Doctor, Professor *A. Patnaik* (New Dehli, India), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *A.V. Sirenov* (St. Petersburg), Doctor of historical Sciences, Professor *Ye. B. Sydykov* (Astana, Republic of Kazakhstan), Doctor of historical Sciences, Professor *N.A. Tomilov* (Omsk), Doctor *S. Chatterjee* (Kolkata, India), Doctor of historical Sciences, Professor *M.V. Shilovskiy* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences, Professor *V.I. Shishkin* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences *A.Kh. Elert* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences *N.Z. Zajc* (Slovenia)

***EDITORIAL BOARD***

Chief editor – Doctor of historical Sciences *V.A. Ilyinskyh*  
Executive secretary – Candidate of historical Sciences *S.N. Andreenkov*

Candidate of historical Sciences *D.A. Ananyev*, Doctor of historical Sciences *I.V. Bystrova*, Doctor of historical Sciences, Professor *N.S. Guryanova* (deputy chief editor), Doctor of historical Sciences, Professor *V.A. Zverev*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.I. Isaev*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.A. Isupov*, Candidate of historical Sciences *N.A. Kupershokh*, Doctor of historical Sciences *L.V. Kuras*, Doctor of historical Sciences *I.V. Lizunova*, Doctor of historical Sciences *A.Yu. Maynicheva*, Doctor of historical Sciences *N.P. Mathanova*, Doctor of historical Sciences *S.P. Nesterov*, Doctor of historical Sciences *N.N. Rodigina*, Candidate of historical Sciences *V.M. Rynkov* (deputy chief editor), Candidate of historical Sciences *A.I. Savin*, Doctor of historical Sciences *O.N. Shelegina*, Doctor of philological Sciences *Ye.M. Yuhimenko*

E d i t o r i a l a d d r e s s: Institute of History, SB RAS, office 301, 8 Nikolaeva Str., Novosibirsk, 630090 Russia  
tel. 7-383-330-24-31  
<http://www.hssiberia.info>; <http://www.sibran.ru>  
[gumnauki@gmail.com](mailto:gumnauki@gmail.com)  
Editorial staff manager: Vera I. Smirnova

The Journal is registered by the Ministry of Press and Information of Russian Federation on June 17, 1993, N 0110807

*The editorial staff of the Journal “Humanitarian Sciences in Siberia” is committed to the international ethical guidelines for scientific publications and declares that it does not abuse its power.*

The Publishing House of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences,  
2 Morskoy Pr., Novosibirsk, 630090 Russia